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Naszym odbiorcom dostarczamy
wodę najwyższej jakości

PijePankranówę?
Tak, niemamz tymproble-

mu–najczęściej piję z sokiem
malinowym. Warto wspom-
nieć, żewwielu krajachwodę
bezpośrednio z kranu podaje
się nawet w restauracjach
dokażdegoposiłku.Cowięcej,
jeśli popatrzymynacharakte-
rystykędostarczanejprzezSą-
deckieWodociągiwodydona-
szych odbiorców, to okaże się,
że spełniaonanajwyższestan-
dardy jakościowe i jest abso-
lutnie bezpieczna.
WpołowieXVwiekudoNowe-
goSączapłynęła ruramiwoda
źródlanazgór, adziś?
Rzeczywiście,wprzeszłoś-

ci korzystaliśmywNowymSą-
czu z wód źródlanych, jednak
od początku XXwiekumiesz-
kańcymiastaorazokolicznych
terenów korzystają z wody,
którapochodzi zDunajca i jest
w odpowiedni sposób uzdat-
niana do celów spożywczych
wnaszychdwóch stacjachuz-

datnianiawody–wŚwiniarsku
i StarymSączu. Jakość tejwo-
dy poprawiła się znacznie
wostatnichkilkunastu latach,
a oddanie do użytkowania
zmodernizowanej w ramach
projektu unijnego Stacji Uz-
datnianiaWodywStarymSą-
czu pozwoliło na produkcję
wody na najwyższym świato-
wym poziomie.
Odczegotaknaprawdęzależy
jakośćwodypitnej?
Widać wyraźną korelację

pomiędzy jakością wody uz-
datnianej a jakościąwody su-
rowej poddawanej procesowi
oczyszczania oraz zastosowa-
ną do tego celu technologią.
W naszym przypadku źród-
łem wody jest głównie ta po-
wierzchniowa, ujmowana
zDunajca. Ocenę jakościwód
powierzchniowych reguluje
RozporządzenieMinistra Śro-
dowiska z dnia 27 listopada
2002 r. Określa ono wartości
zalecane i dopuszczalne dla
wskaźników fizycznych, che-
micznych i bakteriologicz-
nych oraz ustala trzy katego-
rie jakościwód powierzchnio-
wych:
• kategoria A1 – woda wy-

magająca prostego uzdatnia-
nia fizycznego,wszczególnoś-
ci filtracji i dezynfekcji;
• kategoria A2 – woda wy-

magająca typowegouzdatnia-
nia fizycznego i chemicznego,
w szczególności utleniania
wstępnego, koagulacji, floku-
lacji, dekantacji, filtracji, de-

zynfekcji (chlorowaniakońco-
wego);
• kategoria A3 – woda wy-

magająca wysokosprawnego
uzdatniania fizycznego i che-
micznego,wszczególności ut-
leniania, koagulacji, flokulacji,
dekantacji, filtracji, adsorpcji
na węglu aktywnym, dezyn-
fekcji (ozonowania, chlorowa-
nia końcowego).
Rzeka Dunajec obecnie

mieści się w kategorii A3
pod względem parametrów
bakteriologicznych oraz A2
podwzględemparametrów fi-
zykochemicznych.Ogólnaka-
tegoria to A3.
Zastosowanaprzez nasno-

wa technologia zwykorzysta-
niem ozonu iwęgla aktywne-
go pozwala nam dostarczać
do odbiorcówwodę bezpiecz-
ną chemicznie i bakteriolo-
gicznie.
Od2000rokuwidaćszczegól-
nądynamikęwrozbudowie
sieciwodociągowo-kanaliza-
cyjnej.Czyobiesiecibuduje
się jednocześnie, równolegle,
wwielumiejscachbowiem
najpierwpowstawałwodo-
ciąg, a rurakanalizacyjnapóź-
niej, lubniema jejdodzisiaj.
Obecniebudujesię systemy

do oczyszczania ścieków, cza-
sem jest topołączonez równo-
czesną budową systemu do-
starczającegowodę–wszystko
zależyodkonkretnego terenu
i potrzeb.
Inwestycje infrastrukturalne
powstająwdużejmierze tak-

żezaśrodki zUE,Sądeckie
Wodociągi również takie reali-
zują...
Generalnie obecnie więk-

szość inwestycji w sektorze
wodno-ściekowym prowadzo-
na jestwramachprojektówdo-
finansowanych ze środków
unijnych i z pewnością jest to
jeden z przykładów korzyści
wynikającychznaszegoczłon-
kostwa w UE. Nie można jed-
nak zapominać, że obowiązu-
je tutaj zasada dodatkowości,
czyli konieczności zapewnie-
nia wkładu własnego na pro-
wadzone inwestycje. W przy-
padkudużychprojektówozna-
czatoogromnesumyrzędukil-
kudziesięciumilionówzłotych.
Jest to zatemwspólnywysiłek
–z jednej stronyśrodkiunijne,
które właściwie umożliwiają
realizację dużych projektów,
a z drugiej środki własne po-
chodzącezoszczędności i kre-
dytów. Co ważne, dzięki pro-
gramowidopłat dooprocento-
wania kredytów zaciąganych
na realizację projektów ofero-
wanemuprzezNarodowyFun-
duszOchronyŚrodowiska iGo-
spodarkiWodnej, koszt takie-
go kredytu jest niższy.
GdzienaSądecczyźniesą
jeszczeproblemywzaopa-
trzeniuwwodę?
Zpewnością jest to bardzo

poważny problem, który do-
datkowo narasta. Specjaliści
mówią już o występowaniu
problemu suszy hydrologicz-
nej. Systematycznie maleją

zasoby wody, z której trady-
cyjniemieszkańcy korzystali
w swych studniach i problem
ten dotyczy dużej części
Sądecczyzny – obrzeżyNowe-
go Sącza, gmin Stary Sącz,
Nawojowa,KamionkaWielka,
Korzenna, Gródek
nad Dunajcem, Grybów. Pro-
wadzona przez nas obecnie
inwestycja zpewnościąwwie-
lu przypadkach oznaczać bę-
dzie możliwość korzystania
z wody dostarczanej przez
Spółkę Sądeckie Wodociągi,
jednakzapewne trzebabędzie
myśleć w niedalekiej przysz-
łości o podjęciu nowych za-
dań. Sprawa nie jest jednak
prosta, chociażby dlatego że
w obecnym modelu finanso-
wania inwestycji w sektorze
wodno-ściekowym z dofinan-
sowaniemunijnymnaciskkła-
dzie się przede wszystkim
na gospodarkę ściekową,
awięc owiele trudniej jest po-
zyskać środki na budowęwo-
dociągu. Poza tym należy
uwzględnić przy analizie fi-
nansowej rzeczywiste zapo-
trzebowanie na wodę.
Jakwięcwyglądagospodarka
ściekowa?Wwieluwsiachnie
są jeszczepowszechneprzy-
domoweoczyszczalnie iszam-
ba,popularnesązatoszamba
„przepuszczalne”–ściekiza-
nieczyszczająglebę,wody
gruntowe,pobliskiestrumy-
ki...Jaktemuzapobiec?
Wsensie formalnym spra-

wa jest dosyć prosta – art. 5

ust. 2 Ustawy o utrzyma-
niu porządku i czystości
w gminach nakłada obowią-
zek podłączenia się do kana-
lizacji sanitarnej tam, gdzie
jest to technicznie możliwe.
Oznacza to, że po zakończe-
niu inwestycji wszędzie tam,
gdzie jest zasięg sieci kanali-
zacji sanitarnej mieszkańcy
powinni się przyłączyć.Oczy-
wiście, będziena to odpowied-
ni czas – ok. jednego roku.
W sensie finansowym bezdy-
skusyjnie jest to opłacalne –
koszt wywozu 1 metra sześ-
ciennego ściekówzszamba to
kwota ok. 18-20 zł, a koszt 1
metra sześciennego ścieków
odprowadzanychdokanaliza-
cji sanitarnej wynosi ok. 5 zł.
Niestety, zdarzają się sytua-
cje, gdy ścieki nie sąwywożo-
ne skrupulatnie i zgodnie
z przepisami, a nieczystości
trafiają do gleby i potoków.
Zasadniczy problem tkwi

w naszej mentalności i musi-
mysobieuświadomićwszyscy,
że takie postępowanie nie tyl-
ko jest przestępstwem, ale
również w oczywisty sposób
szkodzi nam wszystkim. Ko-
nieczne jest tutaj przeprowa-
dzenie odpowiednich kampa-
nii edukacyjnychpołączonych
z działaniami kontrolnymi.
SpółkaSądeckieWodociągi ta-
kie działania edukacyjne po-
dejmowaćbędziebardzo inten-
sywnie w roku 2013 i 2014.
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